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رئیس سازمان بورس گفت: برای تشــویق سهامداران خرد 
حقیقی به سرمایه گذاری غیر مستقیم، ضرورت دارد نهادهای مالی 
بزرگی و مجهزی داشته باشیم به گونه ای آنها بتوانند محصولات 

و خدمات متنوعی را در اختیار سرمایه گذاران قرار دهند.
مجید عشقی رئیس درمورد سرمایه گذاری سهامداران به شیوه های غیرمستقیم، 
اظهار کرد: برای تشویق سهامداران خرد حقیقی به سرمایه گذاری غیر مستقیم 
لازم است نهادهای مالی بزرگی داشته باشیم به گونه ای آنها  بتوانند محصولات 
و خدمات  متنوعی را به ســرمایه گذاران ارائه دهند، تسریع بخشی  در صدور 

مجوزهای سبدگردانی و تامین سرمایه با همین قصد در حال انجام است.

وی در مــورد عرضه های اولیه جدید در بازار ســهام نیــز بیان کرد: یکی از 
مباحثی که در مورد عرضه های اولیه مطرح می شود آن است که این عرضه ها 
را  به صندوق های سرمایه گذاری تخصیص دهیم تا سهامداران برای کاهش 
 ریسک خود از طریق آنان اقدام کنند که این مسئله نیز خود معایب و مزایایی

 دارد.
رئیس سازمان بورس اضافه کرد: از معایب سرمایه گذاری مستقیم در عرضه 
اولیه می توان به تخصیص سهام شرکت های کوچک به تعداد بسیار قابل توجهی 
از ســهامداران اشاره داشــت که این امر به مرور زمان سبب کاهش بازدهی و 
نقدشوندگی سهام شرکت می شــود، اما از سوی دیگر مزیت این امر آن است 

که از آنجایی که مدیران این صندوق ها اشــخاص متخصــص در حوزه بازار 
سرمایه هستند به طور قطع سهام هایی را خریداری می کنند که ریسکش برای 
 سهامدار کمتر باشد، به گونه ای که بیشــترین بازدهی را با خرید آن سهم  به 

دست آورند.
عشقی افزود : عده ای بحث رانت را میان  شرکت های صندوق سرمایه گذاری 
در صورت تخصیص سهام عرضه های اولیه به آنان مطرح می کنند که این امر 
صحت ندارد زیرا دارندگان این واحدها علاوه بر آنکه تعداد قابل توجهی را تشکیل 
می دهند، مدیرانشان نیز از بدنه بازار سهام هستند پس به منظور جلب اعتماد 

سهامدار سعی دارند تا از تخلفات به دور باشند.

واردات گندم که با ارز ترجیحی انجام می شود، در سال جاری با 
رشد ۹۲ درصدی همراه بوده است. گندم جزو شش قلم کالای 
اساسی است که همراه با بخشی از دارو و تجهیزات پزشکی با 

ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد می شود.
بررســی وضعیت واردات اقلام اساسی از ابتدای امسال تا نیمه آبان ماه نشان 
می دهد که از ۱۶.۴ میلیون تن کالای وارداتی با ارز ترجیحی، ۳.۶ میلیون تن 

گندم بوده است. از حجم ۹.۱ میلیارد دلاری این واردات نیز ۱.۲ میلیارد دلار به 
گندم اختصاص دارد.این درحالی اســت که واردات گندم در دوره مورد بررسی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۶۰ درصد از لحاظ وزن و ۹۲ درصد از نظر ارزش 

افزایش دارد.از ابتدا تا نیمه آبان ماه ۱۳۹۹ نیز در مجموع ۲.۲ میلیون تن به ارزش 
۶۳۹.۷ میلیون تن گندم وارد ایران شده بود.

در جریــان حذف ارز ۴۲۰۰ از واردات، این موضوع نیز مطرح بوده که با توجه 
به اهمیت گندم، ارز ترجیحی برای این کالا به همراه بخشی از دارو و تجهیزات 

پزشکی حفظ شود.  

رشدسرمایهگذاریغیرمستقیمباافزایشنهادهایمالی

افزایش92درصدیوارداتگندم

جدیدترین آمار منتشــره از سوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صمت( حاکی از افزایش حدود ۱۴ درصدی تولید 
سیگار، کاهش ۴۶ درصدی برآورد قاچاق و حدود چهار برابر 

شدن صادرات سیگار در نیمه نخست امسال است.
روند قاچاق سیگار در سال ۱۳۹۸ کاهشی بود، به طوری که برآورد وزارت 
صمت از میزان قاچاق سیگار نسبت به سال ۱۳۹۷ حدود ۳۹ درصد کاهش 
یافته بود، اما در سال گذشته با مشکلاتی که به دلیل  عدم تخصیص ارز 
برای واردات مواد اولیه در زمینه تولید این محصول ایجاد و منجر به توقف 
تولید در هشت واحد از ۱۵ واحد تولید محصولات دخانی شد، قاچاق سیگار 
رو به افزایش گذاشت،  تا جایی که در اردیبهشت ۱۳۹۹ برآوردها از میزان 
قاچاق سیگار نزدیک به دو برابر دو ماهه اول سال ۱۳۹۸ بود. اما از بهمن 
سال گذشته میزان افزایش قاچاق تک رقمی شد و در مجموع قاچاق سیگار 

در سال ۱۳۹۹ نسبت به سال ۱۳۹۸ کاهش ۳۵.۹ درصدی داشته است.
جدیدترین آمار منتشــر شــده درباره وضعیت تولید و قاچاق سیگار در 
ســال ۱۴۰۰ نیز نشان می دهد در نیمه اول امسال بیش از ۲۸ میلیارد و 
۷۰۰ میلیون نخ سیگار تولید شده که نسبت به تولید بیش از ۲۵ میلیارد 
نخ در مدت مشابه سال قبل، ۱۴ درصد افزایش داشته است. همچنین در 
حال حاضر ۲۴ واحد تولید سیگار فعال هستند که نشان می دهد دو واحد به 

تولیدکنندگان اضافه شده است.
در پی این افزایش تولید و با توجه به اینکه میزان مصرف شــش ماهه 
سیگار ۳۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون نخ برآورد شده و همچنین توقف واردات 
رسمی سیگار از سال ۱۳۹۷، برآورد قاچاق سیگار هم با ۴۶ درصد کاهش، 
از هفت میلیارد و ۴۵۰میلیون نخ سیگار در شش ماهه اول سال قبل به 

چهار میلیارد و ۵۰ میلیون نخ سیگار در مدت مشابه امسال رسیده است.
همچنین آمارها نشان می دهد طی نیمه اول امسال، صادرات سیگار با 
افزایش ۲۸۷ درصدی به ۲۷۵ میلیون نخ رســیده است. صادرات سیگار 

در مدت مشابه سال گذشته ۷۱ میلیون نخ بوده است. البته باوجود افزایش 
چشمگیر، همچنان رقم صادرات ناچیز است.

چقدر از تولید و واردات محصولات دخانی به خزانه دولت 
می رود؟

آمار منتشر شده درباره واریزی اشخاص و شرکت ها جهت محصولات 
دخانی به خزانه دولت که شامل حق انحصار واردات،  حق انحصار تولید، 
توزیع و فیش های بین راهی است نیز نشان می دهد که شش ماهه امسال 
بیش از ۱۶۹ میلیارد تومان در این بخش به خزانه دولت واریز شــده که 
نسبت به مبلغ واریزی در مدت مشابه سال قبل که معادل ۹۷ میلیارد تومان 
بوده، ۷۳.۵ درصد افزایش داشــته است.گفتنی است که موضوع مالیات 
بر سیگار همواره مناقشاتی بین وزارت بهداشت و تولیدکنندگان سیگار 
به همراه داشته؛ اخیرا هم رئیس انجمن تولیدکننـدگان، صادرکنندگان و 
واردکنندگان محصولات دخانی از افزایش قیمت سیگار در سه ماهه چهارم 
سال و در پی اجرای قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده سیگار و در نتیجه 
آن افزایش قاچاق خبر داده بود، اما جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات اعلام 

کرده که ایران کمترین مالیات را بر محصولات دخانی دارد.

در چهارمین جلسه گروه کاری نقشــه و اطلاعات مکانی بر ارتباط 
مستقیم بین تخصیص بودجه برای پروژه های مرتبط با حوزه نقشه و 
اطلاعات مکانی و اقدامات انجام شده در دستگاه  های اجرایی در حوزه 
تولید به روز، نگهداری و به روزرسانی نقشه و اطلاعات مکانی تاکید شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران، مسعود افشین 
معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران در چهارمین جلسه 
گروه کاری نقشــه و اطلاعات مکانی با قدردانی از زحمات کارشناسان دستگاه های 
اجرایی در استقرار زیرساخت های سامانه اطلاعات مکانی )SDI( گفت: »پیشرفت های 
ارزشــمندی در این زمینه حاصل شــده که ماحصل تلاش جمعی و مشارکت همه 
دستگاه های مرتبط با این حوزه اســت و گام های ابتدایی در این حوزه برداشته شده 

و در فازهای بعدی به دنبال راه اندازی سرویس های متنوع بر بستر )SDI( هستیم«.
وی ادامه داد: »با راه اندازی سرویس های متنوع بر این بستر می توانیم نیازهای اطلاعات 

مکانی مدیران و تصمیم گیرندگان حاکمیتی در سطح استان و ملی را تامین کنیم«.
محمد غیبی رئیس گروه نقشه و اطلاعات مکانی سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
تهران نیز در این جلســه گفت: »با ۲۱ دستگاه مرتبط در این حوزه در ارتباط بودیم و 
خوشبختانه اکثر دستگاه ها در حوزه عملکرد همکاری خوبی داشته اند و تنها دو دستگاه 

در حوزه ارزیابی عملکرد، عملکرد خوبی نداشته اند که امیدواریم به زودی اقدامات لازم 
را انجام دهند«.

وی ادامه داد: »۸ دستگاه اجرایی همچون سازمان حفاظت محیط زیست استان تهران، 
سازمان جهاد کشاورزی استان تهران، سازمان فناوری اطلاعات شهرداری تهران، اداره 
کل میراث فرهنگی،  صنایع دستی و گردشگری استان تهران، سازمان نوسازی و تجهیز 
مدارس استان تهران، اداره منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران و اداره صنعت، معدن 

و تجارت استان تهران در فاز نخست به طور کامل اقدامات لازم را انجام داده اند«.
غیبی با اشــاره به اینکه علت تاخیر در بارگذاری اطلاعات در برخی دستگاه ها موارد 
امنیتی بوده است، افزود: »استقرار زیرساخت های داده مکانی )SDI(  تکلیفی بر دوش 
همه استان هاست و وزارتخانه های ملی نیز به طور مستمر اقدامات لازم را در این زمینه 
انجام می دهند؛ دستگاه های مرتبط با موضوع باید خود زیرساخت های مورد نیاز برای 
امنیت شبکه و داده ها را فراهم کنند و ذکر این نکته ضروری است که هیچ دستگاهی به 

اطلاعات و داده های دستگاه دیگر دسترسی ندارد«.
معاون آمار و اطلاعات ســازمان مدیریت پس از سخنان غیبی در ادامه این جلسه 
خاطرنشان کرد: »تمامی پروتکل های امنیتی در این حوزه رعایت می شود و در خصوص 
دستگاه هایی که در این زمینه همکاری لازم را ندارند از طریق شورای برنامه ریزی و 

توسعه استان پیگیری های لازم صورت خواهد گرفت«.
 وی ادامه داد: »این حوزه در ارزیابی عملکرد دستگاه های اجرایی نیز مطرح خواهد شد 

تا مورد توجه جدی قرار گیرد«.
غیبی در ادامه این جلسه با اشاره به لزوم تولید به روز، نگهداری و به روزرسانی نقشه های 
استان بیان   کرد: »در ۸ فصل تکلیف دستگاه های اجرایی در این حوزه مشخص شده 
است و میزان تخصیص بودجه برای پروژه هایی که با بحث نقشه و اطلاعات مکانی 

مرتبط است، از نتایج جداول تعریف شده در این فصل ها استخراج می شود«.
وی ادامه داد: »نتایج این جداول در اختیار کارشناسان معاونت بودجه سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان تهران گذاشته می شود تا تخصیص بودجه بر اساس عملکردها 

صورت گیرد«.

در نیمه نخست امسال؛ در چهارمین جلسه گروه کاری نقشه و اطلاعات مکانی عنوان شد؛

 صادرات  سیگار 
نزدیک به ۴ برابر شد

 ارتباط مستقیم بین میزان تخصیص بودجه و عملکرد دستگاهی
 در حوزه نقشه و اطلاعات مکانی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
 حذف یارانه پردرآمدها هنوز 

به وزارت تعاون ابلاغ نشده است
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سازمان برنامه و بودجه کشور متولی 

حذف یارانه پردرآمد هاست و تصمیم نهایی هنوز به ما ابلاغ نشده است. 
حجت الله عبدالملکی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره تکمیل سامانه رفاه ایرانیان به 
منظور حذف یارانه پردآمد ها گفت: این ها تصمیماتی است که باید در سطح دولت گرفته شود که 
در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت نیز روی آن بحث شد. او افزود: سازمان برنامه و بودجه کشور 

متولی این کار است اما تصمیم نهایی هنوز به ما ابلاغ نشده است.

وزیر جهاد کشاورزی توضیح داد؛
 جزئیات تخصیص اعتبارات به استان لرستان 

در پی سفر رئیس جمهور
وزیر جهاد کشاورزی درباره میزان اعتبارات تخصیص یافته به استان لرستان 

به دنبال سفر رئیس جمهور به این استان توضیحاتی ارائه داد.
سیدجواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی گفت: در پی سفر رئیس جمهور به استان لرستان، 
برای اولین بار جلسه ای با کشاورزان، دامپروران و آبزی پروران استان با حضور رئیس جمهور 

تشکیل شد.
او گفت: در این سفر اعتباراتی از جمله؛ ۵۴ میلیارد تومان برای ترمیم راه ها، ۱۰۰ میلیارد تومان 
برای توسعه باغات، ۲۰۰ میلیارد تومان برای توسعه زیرساخت های آبزی پروری، ۲۲۰ میلیارد 
تومان جهت توسعه پروژه های نیمه تمام در حوزه آبیاری نوین، ۱۲۰ میلیارد تومان در حوضه 
آبخیزداری و ۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان برای توسعه گلخانه ها و صنایع تبدیلی پیشنهاد شده 

است.گفتنی است، این اعتبارات برای سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ در نظر گرفته شده اند.

بررسی سازوکارهای تهاتر در پنجمین جلسه ستاد 
تجهیز درآمد استان تهران

در پنجمین جلسه ستاد تجهیز درآمد استان تهران، بدهی های قطعی و معوق 
دستگاه های اجرایی استان در سال ۹۹ و راهکارهای بهره مندی از سازوکار 
تهاتر بر اساس بند )ز( تبصره ۵ قانون بودجه سال ۱۴۰۰ با حضور مدعوین 

مورد بررسی قرار گرفت.
به گزارش روابط  عمومی سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران، این جلسه با حضور 
شهرام عدالتی سرپرست سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران، فرزانه دهنادی مدیرکل 
امور اقتصادی و دارایی استان تهران و نمایندگانی از سازمان امور مالیاتی استان و ۱۰ دستگاه 

اجرایی در استان برگزار شد.
امیرعباس رضازاده معاون نظارت مالی و رئیس خزانه معین استان تهران در ابتدای این جلسه 
درباره میزان بدهی های قطعی معوق دستگاه های اجرایی سخن گفت و ادامه داد: »بهره مندی 
از سازوکار تهاتر در خصوص رفع این بدهی ها از راهکارهایی است که متاسفانه تاکنون بدان 
توجه جدی نشده است و تعداد کمی از دستگاه های اجرایی از این ظرفیت در رفع بدهی های 

خود به پیمانکاران استفاده کرده اند«.
شــهرام عدالتی سرپرست سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران نیز در این جلسه از 
نمایندگان دستگاه های اجرایی که در جلســه حضور داشتند، خواست درباره جزئیات میزان 

بدهی های خود و راهکارها برای رفع آن توضیح دهند.
وی گفت: »همه همکاران در دستگاه های اجرایی لازم است از ظرفیت تهاتر استفاده کنند و 

سازوکار انگیزشی نیز برای دستگاه های عامل به این ظرفیت در نظر گرفته می شود«.
لازم به ذکر است، در پایان این جلسه مقرر شد طی دو هفته آینده دستگاه های اجرایی اقدامات 

انجام شده در این خصوص را به سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران اعلام کنند.

 امکان افزایش سطح مبادلات تجاری ایران و عراق
 تا 20 میلیارد دلار

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق گفت: افزایش سطح مبادلات 
تجاری ایران و عراق تا سقف ۲۰ میلیارد دلار امکان پذیر است.

یحیی آل اسحاق با اشاره به ظرفیت مناسب عراق برای صادرات کالای ایرانی، بیان کرد: 
کشور عراق حداقل تا ۱۵ سال آینده بزرگترین محل سرمایه گذاری در منطقه به شمار می رود، 
بنابراین برای توسعه روابط تجاری با این کشور باید در زمینه سرمایه گذاری های مشترک با این 

کشور نیز برنامه ریزی کرد. 
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق افزود: افزایش سطح مبادلات تجاری ایران و عراق 
تا سقف ۲۰ میلیارد دلار امکان پذیر است. وی با تاکید بر اینکه در دولت جدید عزم جدی تری 
برای توسعه روابط تجاری وجود دارد، گفت: با وجود شرایط کرونا و کاهش صادرات در سطح 

جهان، صادرات ما به عراق امسال نسبت به سال گذشته ۱۷ درصد رشد داشته است. 
آل اسحاق افزود: با توجه به شرایط اقلیمی و منابع درآمدی کشور عراق از نفت این کشور 

ظرفیت و امکانات بسیار خوبی برای صادرات ما دارد. 
وی در مورد مشکل نقل و انتقال مالی اظهار داشت: این مشکل با توجه به محدودیت های 
ناشی از تحریم ها در مورد سایر کشورها نیز وجود دارد اما در مجموع بخش خصوصی برای 
نقل و انتقالات مالی با کشور عراق مشکلی ندارد اگرچه ممکن است هزینه مالی این نقل و 

انتقالات کمی بیشتر از معمول باشد.

اینفوگراف

پنت هاوس و ویلاهایی در شهر تهران که بنا به گفته 
واسطه های ملکی اصلا مشتری ندارد و فقط در فصولی 
از سال اجاره می رود با قیمت های ۷ تا ۱۵ میلیون دلار 
معادل ۲۰۰ تا ۴۰۰ میلیارد تومان برای فروش عرضه 
شده و این در حالی است که بررسی آگهی های قیمت 
خانه در منطقه بورلی هیلز آمریــکا به عنوان یکی از 
گران ترین محله های دنیا، قیمت هایی به مراتب پایین تر 

از نرخ های خانه های مذکور در تهران را نشان می دهد.
نرخ های عجیب و غریب برخی خانه های لاکچری در شمال تهران 
از منطق و عرف بازار خارج شده است. شاید باورش سخت باشد اما 
بعضی مالکان قیمت های ۲۰۰، ۳۰۰، ۴۰۰ میلیارد تومان و حتی بالاتر 
برای پنت هاوس، آپارتمان های فوق لوکس و ویلاهای خود تعیین 
کرده اند که با احتساب نرخ میانگین ۲۸ هزار تومان برای هر دلار به 
رقم عجیب ۷ تا ۱۵ میلیون دلار می رسد. نرخ هایی که از خانه های 
محله بوِِرلی هیلز آمریکا به عنوان یکی از گران ترین و مشهورترین 
محله های دنیا بیشــتر اســت. به عنوان مثال یک عمارت لوکس 
۴۴۴۶ متری، چهار خوابه با پنج سرویس بهداشتی معادل ۷.۵ میلیون 
دلار آگهی شــده که نصف قیمت یک پنت هاوس ۸۰۰ متری در 
تهران است. به عبارت دیگر قیمت هر متر از این پنت هاوس در تهران 

بیش از ۱۰ برابر عمارت لوکس در بورلی هیلز است.
پنت هاوس ۴۲۰ میلیارد تومانی!

پنت هــاوس ۸۰۰ متری به ادعای آگهی دهنده تاپ لوکیشــن 
در خیابان فرشــته، دارای ۴ اتاق خواب، ۱۰ واحد پارکینگ، سالن 
اجتماعات، اســتخر، ســونا، جکــوزی، روف گاردن و ... به مبلغ 
۴۲۰ میلیارد تومان برای فروش عرضه شــده که قیمت هر متر آن 
عدد عجیب و غریب ۵۰۰ میلیون تومان است. نرخ این خانه با دلار 

۲۸ هزار تومانی به حدود ۱۵ میلیون دلار می رسد.
در محله ولنجک قیمت یک ویلای ۱۰۰۰ متری که در ســامانه 
کیلید آگهی شده ۳۷۰ میلیارد تومان است که نرخ هر متر مربع آن به 
۳۷۰ میلیون تومان می رسد. این ویلا پنج خوابه، دارای سالن ورزش، 

استخر، سونا، جکوزی، لابی، آسانسور و غیره است.
سعدآباد یک ویلای ۲۸۷۰ متری شش خوابه با سالن اجتماعات، 
روف گاردن، ســالن ورزش، آنتن مرکزی و دیگر امکانات با قیمت 
هر متر مربــع ۳۰۰ میلیون تومان و قیمت کل ۸۶۱ میلیارد تومان 

به فروش می رسد.
در منطقه شهرک غرب، ویلای ۱۱۲۰ متری )بنابر اعلام فروشنده، 
شاه نشین( شــش خوابه، ۵۵۰ متر حیاط، با سالن اجتماعات، سالن 
ورزش، آشپزخانه فول فرنیش، سونا، روف گاردن، آسانسور و سایر 
امکانات ۲۷۰ میلیارد تومان فروخته می شود. قیمت هر متر مربع این 
ویلا ۲۲۵ میلیون تومان است.قیمت تعیین شده برای یک ویلای 
نوســاز ۱۱۰۰ متری در زعفرانیه دارای پنج اتاق خواب، شش واحد 
پارکینگ، استخر، سونا، جکوزی، سالن ورزشی و غیره ۲۰۹ میلیارد 
تومان است که البته عنوان »زیر قیمت« هم در آگهی آن درج شده 

است!
یک پنت هاوس ۸۰۰ متری با پنج اتاق خواب، ۹ واحد پارکینگ، 
سالن ورزش، استخر، روف گاردن، سونا، جکوزی و غیره با نرخ هر 
متر مربــع ۳۱۲ میلیون تومان و جمعا به  مبلغ ۲۵۰ میلیارد تومان 

فروخته می شود.
قیمت هایی که دیگر حتی نمی تــوان از صفت نجومی برای آنها 
استفاده کرد در حالی در آگهی های ملکی این روزهای پایتخت به 
چشــم می خورد که مقایسه این قیمت ها با آگهی ملک در منطقه 
بورلی هیلز آمریکا )به عنوان یکی از محله های دارای خانه های لوکس 

در جهان( نشان می دهد با احتســاب قیمت دلار ۲۸ هزار تومانی 
پنت هاوس ۸۰۰ متری تهران ۱۵ میلیون دلار ارزش گذاری شــده 
در حالــی که عمارت ۴۴۴۶ متری در بورلی هیلز )عکس زیر( کمتر 
از ۷.۵ میلیون دلار قیمت خورده است. با مقایسه قیمت و متراژ این 
دو ملک مشخص می شود که قیمت هر متر از پنت هاوس مذکور در 
تهران بیش از ۱۰ برابر گران تر  از بورلی هیلز قیمت گذاری شده  است.

کف بازار خبری از مشتری نیست
آگهی های مشابه در تهران به وفور دیده می شود؛ کف بازار اما خبری 
از مشــتری نیست. طبق آمار معاملات آبان ماه ۱۴۰۰ شهر تهران 
واحدهای بالای ۱۰ میلیارد تومان فقط ۴.۳ درصد از کل معاملات را 
به خود اختصاص دادند. بر اساس ارزش هر متر مربع نیز خانه های با 
قیمت بیش از متری ۸۰ میلیون تومان ۳.۳ درصد از کل معاملات را 
در بر گرفتند. از نظر سطح زیربنا هم تنها ۲.۲ درصد قراردادهای خرید 

و فروش به خانه های بالای ۲۰۰ متر تعلق گرفت.
یکی از مشــاوران املاک منطقه ۱ درباره بازار پنت هاوس هایی با 
قیمت نجومی در پایتخت گفــت: فروش این آپارتمان ها به قدری 
دشوار اســت که اگر یک واحد به فروش برسد شبیه معجزه است 

و خبرش ســریعا پخش می شود. مثلا ماه گذشته شنیدیم که یک 
پنت هاوس در ولنجک به قیمت حدود ۳۰۰ میلیارد تومان  فروخته 
شده اما من هنوز بعد از حدود ۱۰ سال سابقه فعالیت در منطقه یک 

ندیدم که حتی یک واحد از این آپارتمان ها به فروش برسد.
وی افزود: نکته دیگر تفاوت سطح قیمت واحدهای فوق لوکس 
اســت. مثلا در یک برج، نرخ دو آپارتمان لاکچری بعضا تا متری 
۱۰۰ میلیون تومان با یکدیگر تفاوت دارد. همین نشان می دهد که 

نرخ آپارتمان های لاکچری در تهران مبنا و منطق مشخصی ندارد.
رییس اتحادیه مشاوران املاک شمیرانات نیز تعیین قیمت های 
دلبخواه از سوی برخی مالکان را تایید می کند. محمدرضا قاسمی 
مدتی قبل در یک نشســت خبری گفــت: اخیرا یک پنت هاوس 
متری ۲۲۰ میلیون تومان قیمت خورد ولی متری ۱۶۰ میلیون تومان 
فروخته شد. بنابراین اگر مالکان بخواهند سرمایه خود را به سرمایه 

پولی تبدیل کنند باید انعطاف داشته باشند.
بررسی ها نشان می دهد پنت هاوس ها و ویلاهای گران قیمت تهران، 
اغلب در بازار اجاره عرضه می شود. دفاتر املاک می گویند که تجار 
ایرانی مقیم اروپا و آمریکا،   دوتابعیتی ها و خارجی ها برای اقامت موقت 
از این خانه های اجاره ای اســتفاده می کنند. در اغلب روزهای سال 
هم خالی هستند. با این حال، مالکان این واحدها آنها را مرتباً آگهی 
می کنند که بتوانند در صورت تصویب قوانین مالیاتی در مجلس، با 
این توجیه که خانه آگهی شده و اجاره نرفته است از پرداخت مالیات 

فرار کنند.
یکی از مشــاوران امــلاک واقع در منطقه یک تهــران با بیان 
این که آپارتمان های لوکس به ندرت مورد اســتفاده قرار می گیرند، 
بیان می کند: بیش از ۹۰ درصد این خانه ها خالی هســتند و حتی 

خانواده های مرفه تمایلی به اجاره این آپارتمان ها نشان نمی دهند.

جلسه کمیته نحوه تسهیم و توزیع عوارض آلایندگی 
اســتان تهران با حضور شــهرام عدالتی سرپرست 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران و دیگر 
مدعوین از سازمان حفاظت محیط زیست استان، اداره 
امور مالیاتی اســتان و فرمانداران شهرستان های ذی 

مدخل در سالن جلسات سازمان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
تهران، در این جلســه در خصوص نحوه تســهیم و توزیع عوارض 
آلایندگی پالایشگاه نفت تهران)تندگویان( و سیمان تهران بر طبق 
موضوع ماده ۳۸ قانون مالیات بر ارزش افزوده و چگونگی هزینه کرد 

اعتبارات تخصیص یافته بحث و تبادل نظر شد.

شهرام عدالتی سرپرست سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران 
در این جلسه با اشاره به اینکه ماده ۲۷ قانون مالیات بر ارزش افزوده 

صنایع تیرماه امســال ابلاغ شده و زمان اجرای آن به شش ماه بعد 
موکول شده است، گفت: »در موعد قانونی هنوز به زمان اجرای این 

قانون نرسیدیم و ماده ۳۸ قانون مدنظر ما قراردارد«.
وی ادامه داد: »برای تعیین نحوه تسهیم و توزیع عوارض آلایندگی 
بین شهرستان  های ذی مدخل این دو مکان آلاینده در استان تهران، 
ضرایب دو شاخص شدت آلایندگی و میزان جمعیت محاسبه و در تابع 

تعریف شده بارگذاری می شود«.
عدالتی متذکر شد: »در محاسبه شدت آلایندگی نیز سه فاکتور فاصله، 
ارتفاع بلندترین دودکش و وزش باد غالب مورد توجه قرار می گیرد و در 
نهایت با محاسبات انجام شده سهم هر شهرستان مشخص و توسط 

امور مالیاتی در اختیار دستگاه های ذی مدخل قرار می گیرد«.

وی همچنین خاطرنشان کرد: »در خصوص پالایشگاه نفت تهران 
نیمی از عوارض آلایندگی به ســبب آلودگی آب تنها به شهرستان 
مســتقر در آن تعلق می گیرد و۵۰ درصد باقیمانده به عوارض هوا 
اختصاص می یابد که طبق این محاسبه سهم هر شهرستان مشخص 
می شــود«.عدالتی گفت: »هر شهرســتانی در فاصله کمتر از ۳۰ 
کیلومتری یک مرکز آلایندگی همچون پالایشگاه قرار داشته باشد 
مشــمول دریافت عوارض آلایندگی می شود و باید شهرستان های 

ذی مدخل از طرف سازمان حفاظت محیط زیست مشخص شوند«.
وی متذکر شد: »باید مدنظر داشته باشیم عوارضی که از این محل 
وصول و در اختیار دستگاه های مرتبط قرار می گیرد، صرف کاهش 

آلودگی های محیط زیستی و به  ویژه آلودگی هوا شود«.

خانه ۱۵ میلیون دلاری در تهران!

نحوهتسهیموتوزیععوارضآلایندگیدرسازمانمدیریتتهرانتعیینتکلیفشد

فروشنده هایی که روی بورلی هیلز را سفید کردند؛

فروشندههاییکهرویبورلیهیلزراسفیدکردند؛

وزیر راه و شهرسازی گفت: همکاران ما شبانه روز 
در تلاش هستند برای اینکه تا پایان سال زمین 
لازم برای ساخت ۴ میلیون مسکن را تعیین تکلیف 

کرده باشیم.
به گزارش تجارت نیوز، رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی 
صبح دیروز در مراســم آغاز ساخت ۷۵۰۰ واحد مسکونی در 
خرم آباد و دیگر شهر های استان لرستان، گفت: امروز توفیقی 
شــد که خدمت مردم لرستان برسیم و امیدواریم که این سفر 

دستاورد های خوبی برای استان به همراه داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه، موضوع مسکن یک مسئله مهم است 
چراکه با روش های عادی نمی توان صاحب مسکن شد، گفت: 
اهتمام دولت سیزدهم مسکن دار شدن مردم بخصوص اقشار 

کم درآمد و جوانان است.قاسمی گفت: قرار است دولت ۴ میلیون 
مسکن را طی ۴ ســال احداث کند و این کار جزو طرح های 

جامع است.
وزیر راه و شهرسازی گفت: در این مسیر نیازمند همکاری تمام 
دستگاه ها هستیم تا ادارات راه و شهرسازی را در استان ها کمک 
کنند.وی مهم ترین مسئله را تامین زمین عنوان کرد و گفت: 
همکاران ما شبانه روز در تلاش هستند برای اینکه تا پایان سال 
زمین لازم برای ساخت ۴ میلیون مسکن را تعیین تکلیف کرده 

باشیم.
قاسمی گفت: ایران را باید به یک کارگاه بزرگ ساخت و ساز 
تبدیل کنیم. ساخت چند میلیون مسکن در شرایط فعلی امید و 

طراوت خوبی را در کشور جاری می کند.

وزیر راه و شهرسازی گفت: امروز در لرستان تامین زمین به 
خوبی در حال انجام اســت و سهم این استان حدود ۱۰۰ هزار 
واحد خواهد بود.قاسمی قانون جهش مسکن را بازوی خوبی 
برای این طرح عنوان کرد و گفت: امیدواریم به قولی که به مردم 
داده شده بتوانیم عمل کنیم و در لرستان آغازی برای طرح های 
دیگر باشیم.ســهم خرم آباد مرکز لرستان از این تعداد، ۲ هزار 

واحد مسکونی است
همزمان با خرم آباد عملیات ساخت واحد های مسکونی طرح 
جهش تولید مسکن در شهر های بروجرد، نورآباد و پلدختر هم 
آغاز شد.سهم لرستان از طرح جهش تولید مسکن سالانه ۲۲ 
هزار واحد مســکونی و در مجموع ۸۸ هزار واحد مسکونی در 

چهارسال است.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد؛

تامین زمین برای ساخت ۴ میلیون مسکن تا پایان سال
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